
PETRE ŞTEFĂNESCU GOANGA 
Legenda creată în j u r u l acestui inega lab i l art is t , care, t i m p 

de jumătate de secol, a in terpre ta t , pe mai toate scenele i m 
portante d i n Europa , nu m a i puţin de 51 de personaje, păleşte 
faţă de ceea ce este Petre Ştefănescu-Goangă în r e a l i t a t e : o 
figură rabelaisiană ou u n farmec i r e z i s t i b i l , cu o extraordinară 
v i t a l i t a t e , bonom şi j o v i a l , spontan şi comunicat iv , de o auten
t i c i ta te extremă, i r a d i i n d o tinereţe sufletească cuceritoare, 
demnă de i n v i d i a t . N e - a m f i aşteptat ca f a i m a şi g l o r i a p r o 
g r a m u l u i z i ln ic , foarte încărcat, să ne facă m a i greu de ob
ţinut o întîlnire. N e - a u surprins p r o m p t i t u d i n e a şi naturaleţea 
cu care s-a prezentat, într-o dimineaţă, la redacţie, interesul 
v i u şi sincer pe care l - a mani festat p e n t r u fugara noastră con
versaţie, menită să dezvăluie — pe f o n d u l unor obişnuite şi 
h a z l i i întîmplări de viaţă şi creaţie — unele date semnif ica
t i ve legate de profesia i n t e r p r e t u l u i de operă, de dest inul i n 
stituţiei pe care a s l u j i t - o , credincios, atîţia an i . L - a m în
trebat deci pe prietenosul oaspete : 

— Care au fost „semnele" carierei dv. de 
cîntăreţ ? Aţi fost un copil-minune ? Aţi avut 
artişti în familie ? 

— M a m a era pianistă amatoare. Graţie i n 
fluenţei ei, am înfruntat r i g i d i t a t e a tatălui 
meu, care n u admitea în f a m i l i e o carieră 
artistică, nepotrivită cu societatea onorabilă 
d i n care făcea parte . Copilăria şi adoles
cenţa mea l ips i te de g r i j i au marcat cariera 

mea v i i t o a r e cu înţelesul pe care, la acea 
vîrstă de aur, eram în stare să-l dau „vieţii 
de a r t i s t " . E r a m boem şi d i s t rat , l i b e r t i n , 
veşnic îndrăgostit — o f i r e năstruşnică, zbur
dalnică. Deseori eram apostrofat ou u n cu-
vînt de ruşine : „derbedeu". . . După cîteva în
tîmplări scandaloase, petrecute în dulcea l i 
bertate a l i ceu lu i „Nico lae Bălcescu" d i n 
Brăila, tata m-a t r i m i s i n t e r n l a Iaşi, la unu l 
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La Iaşi, în anii de şcoală, violonist în orchestra liceului (in primul rînd, stingă) 

DESPRE EL, OPERA Şl INTERPRETARE 
d i n cele m a i bune licee d i n ţară — care a 
dat neamulu i nostru inte lec tua l i de f runte 
— „să mă facă o m " . E u , tot t i m p u l , pe u l t i 
m u l loc. Cu chiu cu v a i , cu a j u t o r u l sub
stanţialelor s t ipendi i ale tate i , am reuşit să 
t e r m i n totuşi l i c eu l . Ţin m i n t e că la absol
v i re , deşi cunoşteam d ina in te subiectul (tata 
invitase .la o petrecere, la Brăila, tot corpul 
profesoral de da Iaşi), am l u a t n u m a i : „su
f i c ient ". 

— Vai, maestre, astea sînt semne rele... 
Cum o să le dau ca exemplu tinerei gene
raţii ? Spuneţi-mi totuşi care au fost semnele 
de bun augur, pentru că, la urma-urmei, ele 
au triumfat... 

— U n profesor de muzică de la l iceu, A u -
rescu, m - a îndemnat să urmez Conservato¬
r u l . I - a m spus : „Trebuie să-l întreb pe t a t a " . 
Răspunsul p r i m i t a fost, bineînţeles : „ N - a m 
nevoie de lăutari în f a m i l i e ! Să se facă i n 
giner l a C h a r l o t t e n b u r g ! Să facă d r e p t u l ! " . 
M - a m înscris la drept , la universitatea d i n 
Iaşi. Auzindu-mă urlînd toată ziua p r i n casă, 
observînd „asiduitatea" cu care u r m a m cursu
r i l e de drept — nu mă trăgea i n i m a într-
acolo —, Enescu i - a zis tatei : „Are voce". 
I s-a răspuns : „Nu- i băgaţi c op i lu lu i în cap 

aşa ceva ! Să facă d r e p t u l ! " S fa tur i l e şi i n 
fluenţa, perseverenţa l u i Enescu l - a u deter
m i n a t totuşi pe tata să mă trimită la Paris ; 
n i c i n u ajunsesem bine, şi eram gata înscris 
la . . . drept . A m urmat cursuri le t r e i an i , p a 
ra l e l cu cele de canto : datorită recomanda-
ţiei l u i Enescu către doi m a r i profesori d i n 
Paris, Măria Freund şi Fe l ia L i t v i n , am fost 
admis la cursuri le acesteia d i n urmă. înscris 
peste numărul reglementar de l o c u r i , am r e u 
şit curînd să mă d i s t ing şi să dev in unu l 
d i n cei ma i buni elevi . în u l t i m i i do i ani 
( d i n cei c inci cîţi am u r m a t l a clasa p r o f e 
soarei L i t v i n ) , am fost şi profesor, t r i m i s s-o 
suplinesc pe profesoara mea la Conservato
r u l american d i n Fontainebleau. 

— Care a fost — sau au fost — întîlni-
rile decisive cu scena ? 

— D e b u t u l , într-un spectacol la Bordeaux, 
cu r o l u l Mef i s to d i n Faust de Gounod . în 
acelaşi t i m p , am contractat cu u n u l d i n cei 
mai m a r i impresar i a i v r e m i i , Isaac, u n mare 
turneu , cu spectacole p r i n toată Franţa. A m 
apărut p r i m a oară pe scenă ca bas, şi t i m p 
de t r e i an i am cântat bas. în 1927, anga jat l a 
Opera d i n Liege, am a f la t deodată că, de 
fap t , nu sînt bas, ci b a r i t o n . A m învăţat 
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Cu Arta Florescu în turneu la Budapesta 

arunci rolul lu i Herode din Herodiada de 
Massenet şi am cîntat cu unul dintre cei mai 
mari tenori din lume, Fernand Anseau. Acesta 
a fost de fapt adevăratul meu debut, ceea ce 
se cheamă „start" în carieră. De la Liege, 
am fost chemat la Opera din Bruxelles, după 
care am plecat la Viena. A i c i mi-am pre
gătit repertoriul în limba germană, Tannnău-
ser, Walkiria de Wagner, precum şi un mare 
număr de lieduri. în acest timp, am .făcut cu 
impresarul Mobusson un mare turneu în 
Franţa, Spania, Olanda, Belgia, Austria, Por
tugalia, Anglia, Germania. Mi -am făcut apa
riţia şi pe scenele româneşti, la Cluj şi Bucu
reşti, chemat ca vedetă, să cînt în douăzeci 
de spectacole cu Tosca, Paiaţe, Carmen, 
Faust şi altele. în 1932 m-am întors definitiv 
în ţară. Am cîntat doi ani la Clu j , apoi, din 
1934, la Bucureşti. A m studiat 70 de roluri 
şi am interpretat 51 din repertoriul de operă 
german, rus, francez, italian şi, bineînţe
les, românesc. 

— Ce anume a(i interpretat din creaţia 
românească ? 

— Eu J-am creat pe Lăpuşneanu de Zirra . 
Am avut-o ca parteneră, în acest spectacol, 
pe Lucia Bercescu, cea mai frumoasă voce 
după Darclee. 

— Un mare succes de public ? Ă propos 
de public, ce credeţi despre el ? 

— A m fost boem o viaţă întreagă, dar 
am ţinut cu sfinţenie la un singur lucru, cel 
mai important şi serios în cariera mea : 
respectul faţă de public şi faţă de spectacol. 
Nu mi-am permis nici o clipă răsfăţ, aba
teri, concesii care să altereze relaţia cu publ i 
cul: el este acela care dă calificativul suprem, 
prin participarea sa afectivă, pr in aplauzele 
sale. Publicul diferă mult de la o ţară la 
alta. Cel mai spontan în reacţii este cel 

din Ital ia şi din sudul Franţei (Marsilia) ; 
de obicei, e entuziast, uneori însă, reacţio
nează brutal. Relaţiile protocolare nu sînt 
aici uzuale. Iată : într-un teatru dîn Ital ia 
se cînta Paiaţe. Prologul, după cum bine 
ştiţi, este cîntat de bariton. Publicul a flu
ierat şi huiduit. Ridicînd mîinile pentru a 
cere linişte, jnterpretul bariton s-a oprit din 
cîntat, a înaintat la rampă şi a rostit cu 
candoare: „Pe mine mă fluieraţi ? Aştep
taţi să vedeţi tenorul..." Spectatorii s-au 
amuzat, le-a trecut supărarea... 

— Credeţi că prezenţa unui mare actor 
este suficientă pentru a trezi interesul pentru 
un anume spectacol ? 

— Da. Dar cu o floare nu se face primă
vară. Vedeta e strîns legată de ansamblu. 
Omogenitatea, ouvînt atît de des întrebuinţat, 
este hotărîtoare şi pentru calitatea specta
colului de operă. Ca să interpretezi strălucit 
o partitură, trebuie să ai parteneri de va
loare. E un adevăr banal, dar vreau să 
subliniez că, fără să se eclipseze uni i pe 
alţii, numai în ansamblu interpreţii pot crea 
unitatea în stare să transmită spiritul pro
priu al unei compoziţii. 

— Ce părere aveţi despre creaţia româ
nească de operă ? 

— Muzica e de multe orj bună. Compo
zitorii de operă şi libretiştii ar trebui to
tuşi să pornească de la cunoaşterea mai rea
listă a posibilităţilor de execuţie ale cîntă-
reţilor, pentru că se întîmplă să propună 
pagini muzicale cu note atît de înalte, încît 
nu le poate ajunge nici un cîntăreţ... 
M-am întrehat adeseori, de exemplu, în l e 
gătură cu acel deosebit de frumos şi expre
siv oratoriu „Tudor Vladimirescu" al l u i 
Gh. Dumitrescu, cine l -ar f i putut inter
preta, dacă n-ar f i fost corul Armatei ? \ 

— V-am văzut în Rigoletto. Nimeni, de 
atunci încoace (şi am văzut mulţi cîntăreţi, 
unii celebri), n-a reuşit să mă impresioneze 
atît de puternic. Numai din glas, aproape 
fără mişcare, aţi realizat cel mai profund 
dramatism, un patetism tragic de o uimi
toare simplitate. Ştiu că asemenea miracole 
sînt rare, că nu puteţi să-mi da(i re
ţeta. Totuşi, v-aş întreba: de ce depinde 
o mare creaţie f 

— De libertatea creatoare a interpretului. 
Acesta nu trebuie stînjenit în manifestarea 
personalităţii sale, nu trebuie să se simtă o 
marionetă în mîna regizorului. într-un spec
tacol de operă, care este un spectacol mu¬
zical, trebuie, după părerea mea, să predo
mine conducerea muzicală, oricîtă impor
tanţă tinde să capete acum şi domeniul re 
gizoral. Opera română are nevoie să-şi în
tărească aceste două compartimente. Do
rinţa compozitorilor şi regizorilor de a înnoi 
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în A i d a de Vcrdi 

spectacolul de operă e firească. N o u l e buri 
cînd e mai bun decît vechiul, dar atunci 
cînd în numele l u i se distruge tot ce există, 
şi nu se creează n imic , eşecul e i n e v i t a b i l . 
Mă bucur că Opera d i n Bucureşti i - a anga
j a t pe M i r c e a Popa şi pe Kisadg i ; cred că 
ar mai trebui adus şi Bac iu de la Iaşi, pe 
care-1 socotesc cel m a i bun şef de orchestră 
d i n t r e t i n e r i , capabili să pună strălucit în 
valoare muzica, să creeze condiţii optime 
de expr imare u n u i in terpret . Mă gîndesc că 
talentele numeroase, concentrate l a Opera 
Română, au nevoie de o asemenea îndru
mare. 

— Supravieţuieşte opera, ca gen ? 

— D a . N u sînt de părere că televiziunea 
şi r a d i o u l , c inematograful şi a l t e asemenea 
invenţii pot omorî spectacolul de operă. E 
drept că uneor i această concurenţă se m a 
nifestă acut. Dacă distribuţia, montarea, acu
rateţea muzicală sînt asigurate, genul n u va 
m u r i niciodată. 

— După aproape 25 de ani, v-a fost dat 
să vă reluaţi cariera pedagogică la Conser
vatorul „Ciprian Porumbescu". în această 
calitate, ce credeţi despre contingentul viitor 
de interpreţi de operă ? 

— Consider că sîntem una d i n ţările cele 
mai bogate d i n lume în talente vocale. D o 
vadă : toate p r e m i i l e I şi I I d i n compe
tiţiile mondia le . în cal i tate de profesor, am 
ver i f i ca t şi promovat în carieră m a i multe 
generaţii. Mă mîndresc că am reuşit să-l 
a j u t pe L u d o v i c Spiess, azi celebru în lume, 

să-şi dezvolte calităţile naturale . Sub şefia 
mea de catedră s-au a f i r m a t Nico lae H e r -
lea, D a n Iordăchescu. E u personal i - a m f o r 
mat pe I o n Buzea. Octav ian N a g h i u , Nico lae 
F lore i , M u g u r e l Bogdan. Elena D i m a - T o r o i -
man, I u l i a Buciuceanu, M i h a e l a Botez... 

— Care este, după părerea dv., ..secretul" 
unui bun profesor ? 

— E un „secret" a l l u i Po l i ch ine l le : cel 
m a i bun profesor este cel care strică cel 
m a i puţin emisia naturală a e levulu i . 

— Ce satisfacţii vă oferă prezentul, ce 
visuri şi aspiraţii aveţi ? 

— Joc cu multă plăcere în Birlic, ală
t u r i de cîteva vedete ale t ea t ru lu i românesc. 
A m reuşit performanţa, în ziua m a r i i con
curenţe, meciul ou grec i i , să avem, în m a 
t ineu şi seara, sala P a l a t u l u i arhiplină. E o 
satisfacţie ! V o i j u c a în cîteva f i l m e : în 
Zestrea domniţei Ralu, r o l u l l u i Manuc , şi 
în Săptămîna nebunilor. Aş vrea să m a i f i u 
chemat în prov inc ie , l a C l u j , de exemplu, 
să m a i cînt pentru p u b l i c u l de acolo, cunos
cător şi r a f i n a t . V r e a u , la această vîrstă 
înaintată, să m a i fac dovada că n u am re
nunţat l a cariera pe care, pe vremea cînd 
cîntam la Bruxel les , tatăl meu n u o vedea 
realizîndu-se în ţara mea... Şi să spulber, 
astfel , în acelaşi t i m p , o prejudecată : că 
numai străinătatea te poate consacra. 

Valeria Ducea 
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